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Diskuse moderovaná předsedou ČAS Karlem Hallou probíhala v německém jazyce a vystoupili v ní 

zástupci archivních spolků/společností z Maďarska (István Kenyeres), Německa (Ralf Jacob, Ute 

Essegern), Polska (Ivo Łaborewicz), Rakouska (Karin Sperl) a Slovenska (Juraj Šedivý).  

Debata se týkala aktuální situace v archivnictví a archivních spolcích jednotlivých zemí, následně byla 

probírána témata digitalizace a edukace v archivech a také personální situace. 

Ralf Jacob pohovořil jako předseda Spolku německých archivářek a archivářů (VdA – Verband 

deutscher Archivarinnen und Archivare e. V.) o situaci v největším středoevropském spolku, který má 

kolem 2500 členů. Pohovořil o přesunu některých aktivit do online prostoru, což se dělo hlavně během 

pandemie covid-19. Zájem se soustředil na nejrůznější workshopy, které se týkaly rovněž právní 

problematiky ve vztahu k archiváliím nebo k ochraně osobních údajů a archivní legislativě. 

Utte Essegern ze Saského zemského spolku archivářek a archivářů (Landesverband Sachsen) zmínila 

archivní konferenci saských archivářů, dále uvedla finanční podporu, která se jim dostala během 

období pandemie, neboť stát podpořil masivnější digitalizaci v archivech a knihovnách. V Sasku se 

uskutečnilo 24 projektů. Zmínila problém s nedostatkem kvalifikovaného personálu v archivech, což 

souvisí také s poddimenzovaným archivním školstvím. Uvedla také problémy, s kterým se potýkají 

malé archivy, které nemohou v rámci digitalizace nebo zapojování umělé inteligence konkurovat 

velkým státním archivům.  

Karin Sperl z Rakouského spolku archivářek a archivářů (Verband Österreichischer Archivarinnen und 

Archivare) nejprve hovořila o vzdělávání archivářů v Rakousku a zmínila, že v Rakousku neexistuje 

žádné profesorské místo pro archivnictví. Dále se zaobírala aktuální problematikou justičních spisů, 

konkrétně pozůstalostí, které dle různých pravidel nesmí být předkládány ke studiu. Není také jasné, 

zda je mají od soudů přebírat zemské archivy nebo státní archiv ve Vídni. Momentálně se také řeší 

problematika digitálních archivů a ukládání digital born archiválií a dokumentů.  

Juraj Šedivý, zástupce Slovenska a Spoločnosti slovenských archivárov, seznámil přítomné s archivní 

sítí a archivním vzděláváním na Slovensku, kde mají jednoho profesora z oboru archivnictví, což je on 

sám. Dále představil především digitalizační projekty, které jsou koordinovány mezi mnoha 

paměťovými institucemi. Blíže pak představil projekt Slovakiana.  

O situaci v polských archivech pohovořil Ivo Łaborewicz. Představil některé projekty, které se týkají 

především digitalizace a jsou hrazeny z evropských fondů. Dále záležitosti ohledně public relations a 

archivní edukace.  

Maďarskou situaci osvětlil István Kenyeres, předseda spolku maďarských archivářů (Magyar 

Levéltárosok Egyesülete) a představil především projekt Hungaricana a také velký projekt Time 

Machine, na které spolupracoval především jeho domovský archiv.  

Druhý den měli zahraniční hosté možnost navštívit město Litomyšl s tamějším okresním archivem, ale 

i regionálním muzeem a fakultou restaurování pardubické univerzity.  


